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Zusammenfassung: 

Im Folgenden wird die Integration von Teilnehmern einer berufsvorbereitenden 

Bildungsmaßnahme (BvB-Teilnehmer) in den ersten fünf Jahren nach Maßnahmeaustritt/-ende 

analysiert. Dabei werden insbesondere auch die Maßnahmeabbrecher betrachtet. Für die 

Analysen wurden Personen- und Maßnahmedaten, die im Rahmen der BvB-Begleitforschung 

2006/2007 erhoben wurden, mit Registerdaten der BA verknüpft. Damit sind sowohl 

Übergänge an der ersten als auch an der zweiten Schwelle für die verschiedenen Gruppen 

ehemaliger BvB-Teilnehmer abbildbar. Im Ergebnis zeigen sich verbesserte Chancen der 

Ausbildungsaufnahme bei Beobachtung eines längeren Zeitraums, allerdings verweisen die 

Befunde zum weiteren Ausbildungsverlauf sowie zum Übergang in Beschäftigung und zuletzt 

erreichtem Erwerbsstatus darauf, dass die Aufnahme einer betrieblichen Ausbildung noch kein 

Garant für eine erfolgreiche Integration benachteiligter Jugendlicher ins Erwerbsleben ist.  

 

 

Abstract: The first five years after a pre-vocational training scheme – observations 

regarding the transition into vocational training and employment 

This study deals with the integration of the participants of pre-vocational training schemes into 

vocational training and employment in the five years following the end of the measure. 

Especially the courses of the drop-outs are of interest in this analysis. For the analysis, data 

from the accompanying research of the vocational training measures of the year 2006/2007 

were matched with register data from the Federal Employment Service. This allows for an 

analysis of individual transitions from pre-training course into apprenticeship training and 

employment. Results show increased chances for transition into vocational training over this 

longer observation period. However, the results concerning the vocational training itself as well 

as results regarding the transition into employment and the last status of labour participation 

also show that starting vocational training is not a guarantee for a successful integration of 

disadvantaged young people into the working life. 

 


